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Vaga i metro. Aquestes dues pa-
raules ressonen al cap de molts
barcelonins des de fa setmanes. La
mobilitat és un dels aspectes clau
en qualsevol gran ciutat i des de fa
dies els ciutadans que diàriament
necessiten el transport públic per
desplaçar-se viuen en un estat
d’anormalitat. I és que, no només
hi ha hagut 15 dies de vaga al me-
tro des del mes de febrer, sinó que
la vaga també es va estendre a la
xarxa d’autobusos, els treballadors
de la qual van arribar a un acord
amb TMB a principis de juny.

Vagons amb la gent tan estre-
ta que semblaven llaunes de sar-
dines, accessos a les estacions ta-
llats per evitar que les aglomera-

cions poguessin provocar algun in-
cident o paciències portades al lí-
mit. Aquestes han estat algunes de
les estampes d’aquestes darreres
setmanes. 

Més enllà d’això, però, i de l’es-
tricte conflicte laboral existent
entre TMB i els seus treballadors,
hi ha una altra realitat paral·lela:
el metro ha perdut, segons TMB,
40.000 passatgers diaris a causa
de les vagues. Aquestes 40.000 va-
lidacions diàries de menys co-
rresponen al 3% dels 1,3 milions
de passatgers que té la xarxa en-
tre setmana. Aquí cal afegir-hi
els 300.000 passatgers que no
agafen el metro els dies de vaga.
Una situació que, per exemple,
provoca que el servei de bus hagi
d’absorbir un volum de gent per al
qual no està preparat.

Enmig d’aquesta situació, i de
les reiterades complicacions que els

usuaris del metro han patit, fa uns
dies va sorgir una nova polèmica
relacionada amb els serveis mí-
nims per als dies de vaga. Gene-
ralitat i Ajuntament es van llançar
acusacions mútues. Mercedes Vi-
dal, regidora de Mobilitat i presi-
denta de TMB, va assegurar que
era una “irresponsabilitat” fixar, en
les dues últimes convocatòries,
uns serveis mínims del 40% en ho-
res punta i del 20% en hores vall
quan en les anteriors ocasions
aquests percentatges eren del 50%
i el 30%. En declaracions a la
premsa, Vidal va qualificar de “to-
talment insuficients” aquests ser-
veis mínims i va anunciar que
des de TMB s’impugnarien.

El Govern de la Generalitat,
per la seva banda, va mostrar la
seva “sorpresa” amb les acusacions
de Vidal. La portaveu del Go-
vern, Neus Munté, va assegurar

que no hi havia hagut cap dismi-
nució dels serveis mínims, sinó un
augment durant la vaga dels dies
del congrés de mòbils. 

En paral·lel, la polèmica tam-
bé es va traslladar a l’esfera mu-
nicipal, quan el republicà Alfred
Bosch va acusar l’alcaldessa Colau
de “fer mítings a Madrid mentre
el metro està aturat”. Bosch va de-
manar a Colau que “resolgui el
conflicte ja”.

“DEMANEM UNA MISÈRIA”
Després de tantes jornades de
vaga molts barcelonins es pre-
gunten quan es resoldrà la situa-
ció per no haver de tornar a patir
noves aturades. Una de les perso-
nes que sap millor què pot passar
és Toni Ceballos, el president del
comitè d’empresa del metro. En
declaracions a aquesta publicació,
Ceballos recorda que és “optimis-

ta per naturalesa”. De fet, l’acord
podria ser més a prop després que
recentment la plantilla i TMB ha-
gin acostat posicions. Avui la plan-
tilla vota la nova proposta, que ja
no imposa cap període de pau so-
cial com sí que contemplava l’an-
terior   i incorpora noves peticions
dels treballadors. 

Preguntat per les molèsties
que aquestes vagues han provo-
cat a la ciutadania, Ceballos la-
menta que “són víctimes inno-
cents d’un conflicte que hauria
d’estar resolt” perquè demanen
“un augment salarial de l’1%,
una misèria”.  Per últim, el pre-
sident del comitè d’empresa re-
coneix que des dels sindicats no
pensaven “que el conflicte durés
tant de temps”. Una situació que
atribueix “a la inexperiència de
Mercedes Vidal”, que, diu, els
“està perjudicant molt”.

“Víctimes innocents”
» Des del mes de febrer els barcelonins han hagut de patir 15 vagues al metro i diferents aturades al bus
» La plantilla de metro votarà demà una nova proposta de TMB que podria servir per desencallar el conflicte

Albert Ribas
BARCELONA

Els usuaris del metro han hagut de conviure amb aglomeracions i retards durant els dies de vaga. Fotos: TMB i  Línia

Reportatge
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@Joanlluislluis: S'ha fet evident que
l'única possibilitat real que té Podem per
governar és la de guanyar les eleccions en
una Catalunya independent.

Un diari plural

per Marc Gafarot

4Eleccions sense dimissions 4Un país extravagant
per Jordi Lleal 

Després de les eleccions del
26J, una multitud de reac-
cions s’han desfermat als mit-
jans informatius amb comen-
taris i anàlisi dels resultats ob-
tinguts pels diferents partits po-
lítics, intentant explicar el per-
què d’aitals resultats. El que és
una paranoia, és no voler veu-
re i entendre què passa en la re-
alitat i pintar-la segons con-
vingui. Voler tenir una expli-
cació de com pot ser que el PP
a Catalunya hagi augmentat el
nombre de vots, amb els ante-
cedents del joc brut del senyor
Fernández Díaz en les conver-
ses amb De Alfonso és incom-
prensible, només es podria en-
tendre que als seus votants ja
els està bé i premien al minis-
tre per “fotre canya als inde-
pendentistes”. Si amb els cen-
tenars d’implicacions en ca-
sos de corrupció, amb el seny-
or Mariano Rajoy a la lluna de
València, augmenten els seus

votants, serà perquè ja els està
bé que sàpiguen portar els seus
“negocis”. Quan la societat està
condemnada per la desaparició
de la classe mitjana, l’atur, els
sous de misèria i els contractes
temporals per dies i hores, la
depredació dels diners dels
fons de pensions, etcètera, el re-
sultat és inexplicable. 

Molts catalans veiem Es-
panya com una cosa llunyana
però que ens mortifica i en re-
bem les conseqüències d’un
ens momificat, anquilosat en la
seva supèrbia que pretén im-
posar el  model castellà, sense
una mínima autocrítica, ni fer
ni un gest, d’apropament i en-
tesa, cap a Catalunya. El més
decebedor és que amb el PP s’a-
lineen, amb petits matisos, les
altres tres forces principals de
la política espanyola. El poble
espanyol ha votat, es pot ser
més autodestructiu i maso-
quista? Van aviats!

Un diari participatiu

@Jaumeasens: El nostre suport a Mas,
Ortega i Rigau davant del judici polític
a la democràcia 9N. Les urnes no delin-
queixen, les clavegueres sí!

@MABastenier: Inglaterra acaba de salir
dos veces de Europa. La primera por el
Brexit contra la UE; la segunda, derrotada
por Islandia en la Eurocopa.

Ja tenim els resultats, ni deixaran
indiferent a ningú, ni poden ser
tractats amb frívola indolència
com alguns feren el mes de de-
sembre. La participació ha estat
baixa en relació a fa sis mesos, i ha
beneficiat al PP, i com no era pre-
visible el PSOE i, sobretot el seu
líder, salva els mobles; Podemos
no puja res de significatiu i C’s es
consolida com a filial dels popu-
lars i poca coseta més. La gent és
més conservadora del que diuen
les desacreditades enquestes, que
valen tant com els polítics que se-
gueixen els seus dictats. 

A casa nostra la vida segueix
igual per a una Convergència
que se sent còmoda i s'agrada ens
el rius de la mitjania que, més
d'hora que tard, com ens deia el
poeta, porten a la mort; és a dir la
irrellevància que a poc a poc,
mal que ens pesi a molts, es va as-
sumint. ERC puja el poc que bai-
xa Convergència, com sempre
sense novetat en el front, i els in-
dependentistes, que units hagu-
essin guanyat còmodament les
eleccions, s'estimen més fer-se la
guitza i competir entre ells, que no
pas sumar esforços per guanyar.
El país sobiranista ho lamenta i
ells, pobrets, ni se n'adonen, o sí,
i encara és pitjor. 

Així, no hi ha independència
possible, i sí, molt d'autonomis-
me i política de molt curta vola-
da. A casa nostra, a diferència d'al-
tres contrades com el Regne Unit,
hi ha un verb de difícil conjugació:
dimitir. Gent que fa anys i panys
que està en política i que tot ho té
dit, comptat i debatut, s'aferra a la
cadira, no es mou per seguir sor-
tint a la foto i, a manca d'empatia
amb els seus electors, i ja no par-

lem d'ideals o valors, ha desen-
volupat un estrany i obstinat ins-
tint de supervivència, que el fa ca-
paç de matar a la pròpia mare, si
això és menester. Amb aquests ri-
vets no hi ha manera d'avançar i
la independència no és quimera,
és una mera il·lusió. Al Regne
Unit, Salmond dimití després de
no guanyar el referèndum per la
independència, no en tenia cap ne-
cessitat ni obligació, i com hem po-
gut veure, el seu partit, i l'inde-
pendentisme, en sortiren refor-
çats. Ara Cameron, un cop con-
sumat el Brexit, ha fet el mateix,
i, novament, des d'aquelles illes,
sovint incompreses i malsonants,
ens arriben lliçons de democràcia
i, més important encara, de sen-
tit de la dignitat. Què és la políti-
ca, sense dignitat i coratge?

A Espanya, si el PP i el PSOE
són una mica intel·ligents, fet de
dubtosa probabilitat, els caldria
fer una gran coalició per fer front
a uns temps que requereixen
grans decisions de país, de nul·la
autocomplaença i de gran acos-
tament a una ciutadania, temp-
tada de missatges populistes i de
"tantsemenfotismes". Un pacte
d'aquesta envergadura requereix
generositat, mot desconegut a
Espanya i Catalunya, i amb tota
probabilitat de passes al costat,
enrere o, en definitiva, dimis-
sions per fer possible aquest pac-
te inèdit a Espanya, però no pas
a altres països del nostre entorn.
Que Obama visiti Espanya el
mes de juliol és senyal inequívoc
de govern. Espanya, amb tots
els defectes que pugui tenir, és es-
tat i els estats solen ser experts en
llur supervivència.

A casa nostra ha guanyat no-

vament els aliats de Podemos. Ho
han fet per segon cop i si ho han
aconseguit algun mèrit deuen
tenir. Els que ens hem fet un tip
de defensar la unió dels inde-
pendentistes val a dir que te-
níem raó. La lògica de la gent pas-
sa molt per alt per la lògica d'uns
partits que només miren pels in-
teressos de les seves elits i d'uns
electes, cada cop, més lluny de les
seves bases. La independència,
només serà possible si des de Ca-
talunya oferim un sentit ètic su-
perior a allò que ens ofereix l'ac-
tual estat espanyol de les coses.
Com a Gran Bretanya la gent
vota amb el cor, i més si el que es-
tem decidint és fer un país nou.
Això és, un estat independent.

En summa aristotèlica, l'estat
de mitjania beneficia els uni-
onistes, l'estat de mediocritat i cor-
ruptiu beneficia el PP i la inde-
pendència només arribarà si la ge-
nerositat s'imposa en els partits
catalans. Les valoracions auto-
complaents i condescendents,
que de ben segur es faran per part
d'ERC i CDC, amaguen una des-
afecció creixent per part de llurs
votants i ja no diem de tots aquells
possibles votants que són els que
ens han de fer ser majoria en un
futur, hipotètic i necessari refe-
rèndum. Són aquests justament
els votants que resten lluny de vo-
tar als partits sobiranistes i, per
molt que ens sobti, seguim en-
testats, els sobiranistes, en pren-
dre decisions, com anar separats,
que ens allunyen del seu vot.
Aquí el que comptarà, en defini-
tiva i algun dia, seran les persones,
les propostes, el país en majús-
cula, i no les misèries dels inte-
ressos de partit.

Opinió en 140 caràcters

Parlen els
veïns

per Pau Arriaga

Marta
“S’hauria de mirar
molt més el mante-
niment dels ascen-
sors que permeten
pujar fins a la zona
dels búnquers. Quan
plou hi ha proble-

mes. Crec que es podrien posar més bara-
nes i escales mecàniques, però sempre que
es garanteixi que funcionen.”

Leri
“Sí, però continua
havent-hi llocs, com
el CAP del Carmel,
on encara és com-
plicat arribar-hi i
més per als pares
que hem d’anar em-

penyent un cotxet de nen. Anirien molt
bé ascensors o més freqüència en els bu-
sos de barri.”

Tamara
“Crec que sí que hi
ha hagut millores, a
la zona del Carmel i
a prop de l’ambula-
tori d’Horta, per
exemple. També he
de dir que jo habi-

tualment em moc amb moto, de manera
que aquests problemes no m’afecten
gaire.”

David
“La veig com sem-
pre, la veritat. Crec
que s’haurien d’im-
pulsar més solu-
cions com els busos
de barri, per ajudar
la gent gran a pujar

cap a la zona alta de la Ronda. Ascensors,
escales o rampes també anirien molt bé
a llocs com el Carmel.”

Creus que la mobilitat interna a Horta-Guinardó ha millorat darrerament?
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Guanyar les eleccions no era
l’objectiu, sinó canviar la
ciutat, i la ciutat ja està can-

viant. Són paraules seves extretes
de la carta amb motiu del primer
aniversari de govern. Creu que al
carrer es té aquesta sensació?
Al carrer es té la sensació que la ciutat
ha començat a canviar, que queda
molt per fer, però que ha començat a
canviar. Crec que hi ha aquesta sen-
sació perquè, de fet, la gent m’ho diu. 

CiU també creu que hi ha la sen-
sació que la ciutat ha canviat,
però cap a pitjor. De fet, diu que
Barcelona està “degradada”. Què
els respon?
Entenc que l’oposició faci oposició,
però quan la ciutadania demana
canvis en la manera de fer política,
també està dient que tots plegats
posem la ciutat per damunt d’inte-
ressos partidistes. A CiU li diria que,
si tenen propostes, encantats de de-
batre-les, però reiterar sempre que
el govern ho fa tot malament... Fa
poc el baròmetre ha reflectit que la
ciutadania valora bé el govern i que

ha augmentat la seva confiança
respecte de la millora de la ciutat en
un futur pròxim. No sé si l’oposició
està dient que la ciutadania s’equi-
voca, però crec que tots plegats
hem de ser constructius.

Aquesta crítica demanant que l’o-
posició sigui constructiva ja la va
fer en l’entrevista que ens va con-
cedir 100 dies després d’assumir el
càrrec. Llavors deia que havia es-
tat “ingènua” amb l’oposició. Ja l’ha
perdut, aquesta ingenuïtat?
Sí, l’he perdut però no m’hi he
acostumat. I espero no acostu-
mar-m’hi mai. També he de dir
que no tots els partits fan la mateixa
oposició. En tot cas, no em resignaré
mai que hi hagi un ús partidista de
la institució, sigui des del govern o
des de l’oposició. Això, entre tots, ho
hem de canviar.

El primer aniversari de govern
va coincidir amb l’anunci del pac-
te amb el PSC. Com ho va viure?
No deu haver estat fàcil acabar
pactant amb el partit que és el
pare del model de ciutat que vos-
tè tant ha criticat.
Sempre hem dit que a Barcelona
s’havien fet coses bé i coses mala-
ment. Sobre el PSC, qui m’ho havia

de dir, fa dos anys, que jo pactaria
amb ells, però el que estem fent és
executar el mandat ciutadà. Vam
guanyar les eleccions però també
va guanyar el pluralisme polític. Hi
ha un mandat de canvi, però d’un
canvi cap a una cultura política de
pactes que permetin governs es-
tables. Quan tens 11 regidors has de
pactar i buscar acords. El PSC ha es-

tat disposat a incorporar-se al go-
vern i ERC, mentre s’allargava el ci-
cle electoral, va dir que preferia
acords des de fora. Ara que han pas-
sat les eleccions els seguim dient
que tenen la porta oberta per en-
trar a l’executiu.  

Però ERC ja ha dit que endurirà l’o-
posició que fins ara ha fet al seu
govern.
Bé, això ho ha dit durant la cam-
panya electoral.

Vol dir que canviarà d’opinió?
Ara que ha acabat la campanya, jo
el que vull és reprendre el diàleg nor-
mal amb el conjunt de l’oposició, es-
pecialment amb les forces d’esque-
rra. I vull pensar, i estic segura, que
ERC seguirà fent el que ha fet aquest
any, que és treballar per la ciutat. 

Alfred Bosch, però, va dir, just
després del pacte amb el PSC, que
vostè havia “traït el somni”. 
Estàvem en període preelectoral, in-
sisteixo. Vull pensar que ara serà
més fàcil seguir parlant i treba-
llant junts com hem estat fent du-
rant aquest any.

Centrant-nos en el dia a dia, com
està funcionant el govern amb el
PSC? S’entenen bé?
Doncs sí. Ara ells s’han incorporat en
una dinàmica que ja estava molt con-
solidada amb un any de comissió de
govern. Hem començat a treballar
des de la idea de transversalitat per-
què no es tractés d’un simple re-
partiment de responsabilitats. 

Línia ja ha entrevistat els tres re-
gidors socialistes i sembla que en-
cara han de llimar algunes dife-
rències. La regidora de l’Eixample,
Montserrat Ballarín, ens deia que

els “costa veure que la unió del
tramvia sigui prioritària”.  Aques-
ta qüestió pot ser una font de con-
flicte?
No, perquè hi ha un acord de govern
que fixa les principals línies progra-
màtiques i aquesta discrepància no
hi figura. El tramvia és una realitat i
només falta una connexió d’un pe-
tit tram. Estem parlant d’un salt
qualitatiu que augmentaria la ca-
pacitat de mobilitat sostenible.

De totes maneres, l’acord progra-
màtic només diu que es compro-
meten a treballar per la unió del
tramvia però no diu que sigui prio-
ritari ni que s’hagi de fer en aquest
mandat. Vostè, en canvi, sí que
defensa que és una prioritat.
Sí, sí. Era un compromís de govern
i ens vam posar a treballar des del pri-
mer dia en aquest sentit. 

Per tant, creu que podrà convèn-
cer el PSC.
És que... Insisteixo... Evidentment
que hi poden haver matisos i diver-
sitat d’opinions, però aquesta qües-
tió no ha estat mai al damunt la tau-
la com un tema de polèmica.

Una altra afirmació, en aquest
cas feta per Daniel Mòdol, va ser

Ada Colau
Alcaldessa de Barcelona

Text: Arnau Nadeu / Albert Ribas
Fotografia: F. Javier Rodríguez

“Qui m’ho havia de dir fa dos anys
que jo pactaria amb el PSC”

“Esperem que hi 
hagi acord a TMB. 
Els ciutadans no es

mereixen les vagues”
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La cobertura de la Ronda de
Dalt s’ha convertit en un dels
maldecaps d’aquest primer any
de mandat, fins al punt que els
veïns la van arribar a plantar en
una trobada per tractar la si-
tuació. Creu que es podrà re-
dreçar, tot plegat?
El govern municipal ha plante-
jat uns estudis previs que, par-
tint del treball fet l’any passat,
preveuen la cobertura de la
Ronda de Dalt en diferents
trams alhora que inclouen la
millora de la connectivitat en-
tre barris, l’espai públic i la mo-
bilitat. En aquest sentit, volem
treballar amb les entitats mem-
bres de la Comissió de Segui-
ment de la Ronda de Dalt un

conjunt d’actuacions viables i
realistes, que s’executaran per
fases i s’iniciaran aquest mandat
amb una inversió de 15 mi-
lions d’euros. El que hem pre-
sentat fins ara són uns primers
criteris, fets amb la voluntat de
donar resposta a les especifici-
tats de cada tram i que con-
templen la cobertura de la Ron-
da on sigui necessari i mesures
de pacificació del trànsit, es-
pecialment en els laterals de la
Ronda, amb prioritat dels via-
nants, el transport públic i la bi-
cicleta. Amb tot, estem a l’inici
d’un procés. Hi ha marge pel
diàleg i per anar perfilant la
millor proposta, sempre comp-
tant amb els veïns i veïnes.

“A la Ronda hi volem fer un conjunt
d’actuacions viables i realistes”

HORTA-GUINARDÓ

Entrevista

que “en lloc de posar més normes
per als carrils bici, el que s’hauria
de fer és suprimir-los”.
[Riu]. Ja li preguntaré... No sé si ho deia
en el marc d’una teoria més àmplia
perquè així, fora de context, sorprèn...

Venia a dir que l’urbanisme actual
sempre fa tard i que s’hauria de
tendir a la integració i no a sepa-
rar els espais.
Desconec la teoria concreta del re-
gidor Mòdol, però això ho hem tre-
ballat des de fa temps des de l’àrea
de Mobilitat. L’ús de la bicicleta ha
crescut molt en molt poc temps, a di-
ferència dels països nòrdics. Això ge-
nera problemes en l’ús de l’espai pú-
blic i és necessari ordenar i regular.

Parlant de mobilitat, en aquest cas
del metro, ERC li va demanar no fa
gaire que deixés de “fer campanya
electoral” i solucionés el conflicte de
TMB. Pot garantir que, a curt ter-
mini, s’acabaran les vagues?
El dret a vaga és un dret dels treba-
lladors i com a alcaldessa ni puc ni
pretenc posar-hi cap límit. Fa un any
que treballem intensament i aquest
no és un tema que es resolgui en dos
dies, perquè estem parlant d’una de
les empreses més grans de Cata-
lunya. Des del primer dia hem tingut
en compte les demandes dels tre-
balladors. No estem parlant de re-
tallades o de disminuir el servei. Al
contrari, apostem pel transport pú-
blic i hem dit que estàvem disposats
a augmentar al màxim possible el
que preveu la llei, que és estatal. Hi
ha uns límits pressupostaris que
no depenen de nosaltres. No parem
de treball  i esperem que, recuperant
el diàleg, hi hagi acord. Els ciutadans
no es mereixen aquestes vagues.

Un altre conflicte viscut última-
ment ha estat el del Banc Expro-
piat. Un grup de veïns l’ha acusat
de no haver entomat el problema
i d’haver-lo deixat en mans de les
entitats. Tenen raó?
L’Ajuntament ha fet tot el que es-
tava a les seves mans. Estem par-

lant d’un conflicte que ve de lluny
i que té causes estructurals.  Quan
apareix un cas com aquest que aca-
ba als jutjats... Els jutjats no depe-
nen de l’Ajuntament.  Els jutjats do-
nen una ordre als Mossos d’Es-
quadra, que depenen de la Gene-
ralitat, i es fa el desallotjament. Ara
la situació està reconduïda, en
bona part, gràcies al teixit veïnal i
comercial de Gràcia. I nosaltres
ens vam afegir a la crida a respec-
tar el barri. Per buscar llocs alter-
natius sí que ens podem oferir, però
en temes d’ordre públic parlem de
coses que escapen de la nostra
competència.

Una altra situació delicada és la de
la venda ambulant irregular.  És un
cas pràctic que li fa veure que les
coses són més complicades del
que es pensava abans d’arribar a
l’alcaldia?
Estant al govern coneixes de prop
fenòmens complexos, com pot
ser aquest. És un problema de di-
mensió global, que ve de lluny i
té a veure amb diferents qües-
tions. Una d’aquestes és la situa-
ció d’algunes persones del col·lec-

tiu migrant que no poden acce-
dir al mercat laboral, però també
té a veure amb una pràctica de
venda il·legal que no es pot per-
metre de cap manera. Des que
hem arribat al govern hem con-
tinuat amb el treball policial. És
més, s’ha intensificat, en molts ca-
sos. Hi ha hagut més decomisos
que l’any passat, però calen més
estratègies, com augmentar les
mesures socials o els plans de for-
mació anunciats.

L’anunci de més mesures arriba
precisament després que els co-
merciants hagin presentat un ma-
nifest conjunt de protesta.
Sí, però en aquestes mesures hi por-
tàvem mesos treballant. Això no
s’improvisa d’un dia per l’altre. Fa me-
sos que hi treballem i ara es comen-
cen a veure els resultats. No anem tan
de pressa com voldríem, i aquesta crí-
tica la puc assumir perfectament
perquè és veritat, però hem aug-
mentat la pressió i al mateix temps
hem apostat per mesures socials.  

El president de la Fundació Bar-
celona Comerç ja ha dit que les no-
ves mesures són insuficients.
Un fenomen tan complex no té re-
ceptes miraculoses, però hi estem
dedicant tots els recursos i estratè-
gies i col·laborem amb  tothom que
hi té competències de la manera
més coordinada possible.

Un altre dels temes estrella d’a-
quest primer any ha estat la llui-
ta contra la massificació turística.
En el cas del pla d’allotjaments tu-
rístics, amb l’allau d’al·legacions
que hi ha hagut, tem haver de re-
cular en algunes propostes per
aconseguir consensos?
No es tracta que guanyin uns o altres,
sinó de  fer el millor per a la ciutat. Crec
que una de les coses més importants
que hem aconseguit aquest any és
que tothom ja està d’acord que hi ha
un problema amb el turisme. Fins i tot
el sector hoteler està d’acord que feia
falta una regulació. Ara estem en la
segona fase, que és quan ens hem de
posar d’acord en els detalls. I estic con-
vençuda que ens hi posarem. Tothom
haurà de cedir una miqueta però l’a-
cord hi ha de ser perquè estem par-
lant del model de ciutat.

Parlant del model de ciutat, una
de les seves apostes és el Pla de
barris, que preveu una renda mu-
nicipal complementària. Això no
és fer caritat?
Al contrari. És fer política de drets.  Es-
tem estudiant si totes les ajudes dis-

perses que ja es presten es podrien
unificar i garantir aquells ingressos
mínims que tothom necessita. 

Acabem. Els barcelonins podran
votar si volen que la ciutat s’ad-
hereixi a l’Associació de Municipis
per la Independència (AMI)?
Els barcelonins, com tots els catalans,
hem de poder votar en un referèn-
dum quina relació volem tenir amb
l’Estat. S’ha de poder fer un refe-
rèndum clar sobre la independèn-

cia i, de fet, això ha estat validat  en
les darreres eleccions.

A Catalunya sí, però a la resta de
l’Estat no.
Bé, també cal destacar que no hi ha
hagut un augment de suport als par-
tits que clarament s’expressen per la
independència. Sigui com sigui, com
que no podem fer el referèndum, aca-
bem tenint debats com el de l’AMI.
Però la clau és el referèndum. La con-
sulta de l’AMI és un succedani. 

“Amb el top manta
no anem tan de

pressa com voldríem,
ho assumeixo”
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El Centre Cívic Barceloneta recorda l’enderroc del barri i el trasllat forçós dels seus veïns

El rastre del Somorrostro
MEMÒRIA/ El 25 de juny de 1966, les 15.000
persones que vivien al Somorrostro van ser
obligades a marxar de la platja de Barcelona
per anar a viure a Sant Roc (Badalona), en un
barri de nova creació. 

Ara, el Centre Cívic Barceloneta acull
fins al 25 de juliol l’exposició 50 anys de l’en-
derroc del Somorrostro, un recull fotogràfic
que recorda la marxa dels veïns expulsats
del barri de barraques per deixar via lliure
a una Barcelona que volia amagar la misè-
ria, enviant-la als seus municipis veïns, i
convertir-se en un una ciutat atractiva pel
turisme. Un canvi que, evidentment, impli-
cava la reforma del front marítim. 

DE LA NIT AL DIA
“Vam haver de desaparèixer del Somorros-
tro de la nit al dia”. Així explica Miguel San-
tiago, un dels seus veïns, el trasllat forçós i
l’enderroc de l’antic barri de barraquistes de
Barcelona, situat a la platja del districte de
Sant Martí, des de l’alçada de l’actual Hospi-
tal del Mar fins a l’antic dipòsit del gas de la
platja del Bogatell.

El trasllat del Somorrostro no es pot
considerar un fet aïllat, segons considera
l’historiador Emili Ferrando. “El desmante-
llament s’ha d’entendre en el context de vo-
ler treure la misèria de Barcelona per deixar-
la bonica”, assenyala. 

De fet, només sis dies després del trasllat,
la platja de Barcelona va acollir la Setmana Na-
val, organitzada pel règim franquista i que in-
cloïa una exhibició militar. D’altra banda, la
desaparició del Somorrostro era necessària
per aplicar el pla urbanístic de l’alcalde Por-
cioles que preveia transformar la primera lí-

nia de mar de la capital en una zona turísti-
ca. Un canvi que els barraquistes ja no van
veure. “Van traslladar-nos amb camions a Sant
Roc”, recorda Santiago, que aleshores tenia
16 anys i vivia amb els seus pares. “Quan vam
arribar al nou barri estàvem desorientats.
Sempre havíem viscut a la platja”, recorda, al-
hora que qualifica d’”experiència dura” el tras-
llat. “Era inevitable mirar enrere i trobar a fal-
tar el Somorrostro”, reconeix.

No és difícil d’entendre, tenint en comp-
te que el nou barri va néixer sense cap equi-
pament ni servei públic. “Acabat de construir,
Sant Roc ja semblava abandonat”, diu Ferrando.

COMMEMORACIÓ
Amb el trasllat, els veïns van canviar de ciu-
tat i de realitat i Barcelona va oblidar el So-
morrostro. Un oblit que l’Ajuntament i
diverses iniciatives ciutadanes han inten-
tat combatre durant els darrers anys. El 25
de novembre del 2014, per exemple, es va
dur a terme un homenatge a l’antic barri
de barraques més gran i poblat de la ciu-
tat, en un acte presidit per l’exalcalde Xa-
vier Trias.

L’homenatge va consistir en la col·locació
d’una placa commemorativa a l’accés de la
platja. La iniciativa va néixer durant el man-
dat de Jordi Hereu, quan un grup de ciuta-
dans i entitats van demanar al seu govern que
fes visible els principals barris de barraques
de la ciutat i que s’homenatgés els barcelo-
nins que hi van viure. 

De fet, alguns d’ells van ser presents en
l’acte celebrat fa dos anys i van reivindicar la
necessitat de recordar un barri esborrat pel
règim franquista ara fa 50 anys.

POLÈMICA/A principis del mes passat, el Tribunal Suprem
va revocar la sentència que condemnava Fèlix Millet i Jor-
di Montull per tràfic d’influències en les irregularitats ur-
banístiques en el projecte de l’hotel del Palau. El tribunal ha
desestimat els recursos de la fiscalia i de les acusacions par-
ticulars (de la Fundació Orfeó Català-Palau de la Música i de
l’AVV Casc Antic) i ha admès els recursos de Millet i Montull,
per als quals es demanaven inicialment 10 anys de presó.

Pocs dies després de conèixer aquesta decisió, la FAVB
va emetre un comunicat valorant la sentència, que qualifi-
ca de “derrota ciutadana”. La federació considera que la de-
cisió del Suprem “deixa sense càstig un procés de manipu-
lació urbanística que tenia com a objectiu exclusiu el lucre
d’uns pocs”. La FAVB considera que  “les actuacions judicials
es fixen més en les formes que en els continguts” i denun-
cia que en “els casos que es fan negocis sense escrúpols sa-
ben com esquivar els procediments formals i com ocultar
maniobres amb l’objectiu d'obtenir impunitat”. La federa-
ció defensa que cal “un altre model de justícia i una altra ti-
pificació de les infraccions, per tal que els grans delictes con-
tra la col·lectivitat rebin el tractament que mereixen.”

El text de la FAVB acaba destacant la “tenacitat de la llui-
ta del barri encapçalada per Veïns en Defensa de la Barce-
lona Vella i l’Associació de Veïns i Veïnes del Casc Antic”.

La sentència de l’hotel del Palau és 
“una derrota ciutadana”, segons la FAVB IGUALTAT/El passat 28 de juny la ciutat va tornar a com-

memorar el Dia Internacional de l’Orgull Lèsbic, Gai,
Transsexual, Bisexual i Intersexual (LGTBI).

Centenars de persones van omplir la plaça Universi-
tat, on es va celebrar un acte reivindicatiu en el qual tam-
bé es van recordar les víctimes de la massacre d’Orlando
del passat 12 de juny.  Lara Sajén, ballarina del grup Fan-
goria, va ser l’encarregada de llegir el pregó, un al·legat
a la igualtat i a la inclusió.

Durant el seu parlament, Sajén també va destacar que
actualment hi ha molt més respecte pels drets dels ho-
mosexuals, però va recordar que cal continuar lluitant
pels drets humans i per la llibertat individual. L’artista va
concloure el seu parlament recordant que cal aprendre
del passat per entendre el present i per poder crear un
futur “respectuós i inclusiu”.

La ciutat torna a celebrar 
el Dia de l’Orgull LGTBI

veïns en línia

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona
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SERVEIS/ Canvi d’horaris en les ofi-
cines d’atenció ciutadana (OAC).
Des de principis d’aquest mes i fins
al dia 24 de setembre, aquests es-
pais obren de dilluns a divendres
entre dos quarts de 9 del matí i
dos quarts de 3 de la tarda.

Les úniques excepcions són
l’oficina de la Marina, a Sants-
Montjuïc, i l’oficina de la Zona
Nord, a Nou Barris, que estaran
tancades fins al 4 de setembre.

En aquests espais es poden
gestionar tota mena de tràmits, de-
manar serveis com la targeta rosa
o demanar permisos d’obres. Per
demanar cita prèvia cal trucar al
010, visitar el portal de l’Oficina Vir-
tual o fer servir l’app MobileID.

En marxa l’horari
d’estiu de les oficines
d’atenció ciutadana

TROBADA/Durant els dies 1 i 2 d’aquest
mes, l’Espai Jove La Fontana de Gràcia es
va convertir en l’escenari de la primera
edició del Fòrum Veïnal sobre Turisme.
Sota el lema La ciutat és per viure, no per
viure’n, l’Assemblea de Barris per a un Tu-
risme Sostenible (ABTS) va organitzar dos
dies de tallers, jornades i debats amb l’ob-
jectiu de “compartir i treballar els conflic-
tes provocats per la indústria turística, així
com proposar solucions i alternatives eco-
nòmiques”. Aquestes activitats han coin-
cidit amb l’aniversari del primer any de
vida de l’assemblea.

El periodista i exdiputat de la CUP An-
tonio Baños va ser l’encarregat de l’acte de
presentació del fòrum el dia 1 a la tarda.
La jornada també va comptar amb la par-

ticipació de Paula Martí, de l’ABTS, el pre-
sident de la CONFAVC, Jordi Giró, el vice-
president de la FAVB, Albert Recio, i les
ponències dels geògrafs Francesc Muñoz
i Ivan Murray, que van posar sobre la taula
diferents temes relacionats amb la situa-
ció del turisme a la ciutat.

Durant el matí del dia 2 es van orga-
nitzar tallers i dinàmiques obertes als
veïns. Algunes d’aquestes van ser orga-
nitzades per les entitats convidades al
fòrum, associacions com Ecologistas en
Acción Málaga, la plataforma Aturem BCN
World, els mallorquins responsables de la
publicació Tot Inclòs o el Comitato No
Grandi Navi de Venècia, un dels actors
més potents de la lluita veïnal contra el tu-
risme massiu arreu del món.

L’Espai Jove La Fontana acull el 
primer Fòrum Veïnal sobre Turisme

LLEURE/ Els patis de 16 centres es-
colars de la ciutat es reivindiquen
com a alternativa de lleure per a
l’estiu. Fins al dia 31 d’aquest mes,
els patis de tres instituts de Nou Ba-
rris, dos de Sant Andreu, Sant
Martí, Horta-Guinardó i Sants-
Montjuïc i un de Ciutat Vella, l’Ei-
xample, Les Corts, Sarrià-Sant Ger-
vasi i Gràcia obren les seves portes
i organitzen activitats educatives,
esportives, culturals, artístiques i
pedagògiques.

L’horari d’obertura d’aquests
espais pot variar en funció del
centre, però en tots els casos és de
dilluns a diumenge en una for-
quilla que oscil·la entre les 5 de la
tarda i les 9 del vespre.

16 patis escolars,
alternativa lúdica
per a tot el mes

PUBLICACIÓ/ Carrer, la revista
que edita la FAVB, ha publicat el
seu número 140. Aquesta vegada,
les pàgines centrals de l’edició es
dediquen a abordar el reparti-
ment desigual de la riquesa. Sota
el títol Què fem amb tanta des-
igualtat? s’agrupen articles del
professor d’economia de la UAB Al-
bert Recio, dels sociòlegs Xavier
Bonal  i Teresa Forns i del politòleg
Vicenç Navarro, entre d’altres.

El 140 de Carrer també inclou
una crònica de l’estada de Joan Ma-
ria Soler a Buenaventura o una
peça sobre la situació de la gestió
de l’aigua a la ciutat, entre d’altres.
El PDF de l’edició sencera es pot des-
carregar al portal web de la FAVB.

Surt el número
140 de la revista
‘Carrer’ de la FAVB

veïns en línia

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona

“Deixem de vendre sucs a la Boqueria i
començarem a fer sostenible el turisme”

ENTREVISTA/ El cap de setmana
de l’1 i 2 de juliol, l’Assemblea de Ba-
rris per un Turisme Sostenible
(ABTS) va organitzar el primer
Fòrum Veïnal sobre Turisme. Una de
les veus que hi va participar va ser
l’arquitecte David Bravo, que va
abordar la substitució d’usos en
l’habitatge i l’espai públic. Ara con-
versa amb Veïns en Línia sobre
aquesta qüestió i altres reptes que
ha d’encarar la ciutat en relació amb
el model turístic que vol per al futur.

La ciutat és per viure-hi, no per viu-
re’n. Aquest era el lema del fòrum.
El comparteix?
Amb el lema no hi estic del tot d’acord.
Comparteixo les seves intencions
però s’hauria de matisar. No es trac-
ta que no es pugui viure de la ciutat,
sinó que el mercat estigui democra-
titzat i que hi hagi igualtat a l’hora d’ac-
cedir a la riquesa i a les oportunitats.

Més enllà del lema, vostè va par-
lar de la substitució d’usos en
l’habitatge i l’espai públic a cau-
sa del turisme. 
És el pal de paller del problema. Si
la ciutat fos una paella, l’habitatge
seria l’arròs. És la part cabdal. Des-
prés hi ha serveis, comerços, carrers,
llocs productius... Sempre cal una re-
gulació i, quan no s’actua correcta-
ment, el problema afecta l’habitat-
ge. El Gòtic, per exemple, ha perdut
en 4 anys el 45% de la població em-
padronada. Això és un barricidi.

Molts habitatges ara són pisos tu-
rístics.  Hi ha qui demana que es

prohibeixin totalment. Hi està
d’acord?
El primer que s’ha de fer és definir el
problema abans de prohibir res. No
és el mateix aquell que marxa de va-
cances i lloga casa seva per treure’s
uns diners extres que un propietari
de la Barceloneta que té 30 quarts de
casa i els va llogant sistemàticament
sense ni tan sols trepitjar-los. Són dos
usos molt diferents de la mateixa eina
i, per tant, primer cal veure quin és
exactament el nociu. Jo crec que el
límit l’hem de situar en el fet que en
cap cas l’ús complementari pot subs-
tituir l’ús residencial de la casa. 

Deixant de banda l’habitatge,
pel que fa a l’espai públic hi ha
llocs, com la Rambla, on el turis-
me és majoritari. Què es pot fer
per revertir la situació?
Abans de fer, el que caldria primer és
deixar de fer. Per exemple, a moltes
parades de la Boqueria ara es venen
sucs preparats en gots de plàstic
orientats al turisme. L’oferta actual
perverteix l’ús que se li suposa a un
espai públic com aquest. I això té un
efecte crida envers els turistes: genera
una demanda determinada. Deixem
de vendre sucs, recuperem l’ús tra-
dicional del mercat i començarem a
fer sostenible el turisme.

De totes maneres, situacions com
aquesta passen arreu del món...
Hi ha llocs que, pel seu atractiu,
són molt visitats i difícilment això
canviarà, no?
Al contrari, penso que aquesta
tendència no pot seguir com fins

ara! Des de fa 40 anys les ciutats es-
tan debatent cap a on volen anar.
A Europa s’ha fet una aposta pel
sector terciari, de serveis, però el
que es ven majoritàriament és his-
tòria, espais públics, monuments...
Això és més sensat que el que s’ha
fet aquí. Cal civilitzar el turisme. I, dit
això, organitzar-se perquè els
guanys no es concentrin en poques
mans i la despesa en la resta. Cal de-
mocratitzar-lo.

Hi ha marge des del punt de vis-
ta de l’urbanisme per afavorir
aquest canvi que vostè defensa?
No només hi ha marge per regu-
lar des de l’urbanisme aquest i al-
tres aspectes, sinó que s’ha de fer

urgentment. Cal apostar per un
model més sostenible i social dels
usos que hi ha a la ciutat. I l’urba-
nisme és un instrument essencial
per aconseguir-ho.

Creu que el què s’està fent des de
l’actual govern d’Ada Colau va en
aquesta línia? És suficient?
Crec que va en la línia correcta, però
evidentment encara no és suficient.
Cal temps, esforç, coneixement, em-
patia i participació per impulsar can-
vis així. No és immediat. De fet, és di-
fícil canviar el rumb, perquè hi ha
compromisos de governs anteriors,
contractes ja firmats, inèrcies fortes...
Però estem en la direcció correcta:
aplicant sentit comú i ordre.

David Bravo / arquitecte i un dels participants en el primer Fòrum Veïnal sobre Turisme
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El Guinardó torna a ser des de dis-
sabte l’epicentre de l’art emergent
després que es posés en marxa la
21a edició de l’Stripart, la mostra
d’art jove del districte que s’allar-
garà fins al pròxim 15 de juliol.

Un any més l’Stripart, que  se
celebra al Centre Cívic Guinardó,
acull una oferta variada de dife-
rents mostres artístiques, com
ara la fotografia, el videoart, per-
formances, documentals creatius,
animacions, escultures, teatre,
dansa, pintura... El tret de sortida
de dissabte es va fer amb la inau-
guració de la mostra del projecte
‘Complicitats’ del programa par-
ticipatiu Barris en Dansa. Dirigit
per Álvaro Peña, el projecte Com-
plicitats també va ser l’encarregat

de tancar la nit d’inauguració.
Entremig, el programa va inclou-
re la performance ‘Uno y tres su-
jetos’, de Fran González Cárdenas;
l’actuació de Viscepatik amb la
seva nova peça escènica audiovi-
sual ‘Sonosféric’ i l’obra de teatre
‘Cuándo érams Lemmings’, del
grup de teatre La Grieta.

L’Stripart va continuar ahir
amb el taller lúdic i creatiu ‘Esti-
mada Europa’ que tenia com a ob-
jectiu explorar els conceptes d’i-
dentitat, valors i reptes de futur del
vell continent. A través de les fo-
tografies que els participants tenen
al mòbil i a les xarxes socials,
imatges de premsa  i altres ele-
ments gràfics es va dibuixar una
cartografia de l’Europa del futur. 

La mostra artística continua-
rà avui amb una sessió de ‘Nits es-
cèniques’, on el públic podrà gau-
dir de la performance ‘Diva de vá-
ter’, d’Adrián Pino i de la sessió de

teatre físic i marionetes amb la
companyia Antiqchas, que oferi-
rà el seu espectacle ‘Déja Vu’. 

MÉS DE 100 ARTISTES
Enguany aquesta mostra d’art
jove, destinada a creadors de fins
a 35 anys, acull més de 100 artis-
tes, la majoria dels quals tenen
menys de 25 anys. Una de les no-
vetats d’aquesta 21a edició és la in-
tervenció artística a la cuina del
centre cívic. Miguel Ayesa, després
de guanyar la convocatòria per es-
collir l’artista, ha convertit la cui-
na en un espai sonor amb un
component reivindicatiu.

“Que hi hagi espais públics
que apostin per aquest tipus
d'art és essencial. Si no es fa en
un espai públic, és difícil que un
espai privat aposti per un art poc
madur i que té poca sortida”, ex-
plica Patricia Campos, coordi-
nadora de l’Stripart.

L’art emergent torna a envair 
el Guinardó amb un nou Stripart
» La mostra de les noves tendències artístiques, que va arrencar 

dissabte i s’allargarà fins al 15 de juliol, reuneix més de 100 creadors

Presenten el projecte fotogràfic
‘Horta paisatge emocional’

FOTOGRAFIA4La biblioteca
Horta-Can Mariner va acollir el
passat 28 de juny la presentació
del projecte de micromecenatge
‘Horta paisatge emocional’, de
l’hortenc Xavier Fernández Ca-
rrasquet. Es tracta d’un projecte
fotogràfic que mostra les diferents
realitats quotidianes del barri
d’Horta i les seves connexions i vi-
vències a través d’una reivindi-
cació del valor de les persones.

El projecte neix després que
Fernández hagi estat mesos fo-
tografiant comerços, oficis, en-
titats i associacions i espais de
trobada, de memòria i de refle-
xió del barri. La presentació del
projecte també va servir per po-
sar en marxa una campanya de
micromecenatge que té com a
objectiu recaptar 1.200 euros
per a l’edició d’un llibre recopi-
latori amb les principals foto-
grafies del projecte. De moment
ja se n’han recollit 260.

YASHICA DEL 1958
Aquest projecte fotogràfic està
elaborat amb una càmera antiga,
una Yashica MA de l’any 1958.
Fernández explica al web de la
plataforma de micromecenatge
que l’elecció de la càmera “no s’ha
fet per qüestions de nostàlgia

sinó perquè l’obtenció de la imat-
ge requereix fotografiar d’una
forma molt més reflexiva, sense
automatismes, que demana més
implicació per part del fotògraf...
Observar, pensar, captar”. Aquest
fotògraf hortenc afegeix que “el re-
velatge és analògic  i no té retoc di-
gital, per aquest motiu la imatge
final és molt més ajustada a la re-
alitat i capta de forma més direc-
ta el moment fotogràfic”.

Ara ja només falta completar
la campanya de micromecenatge
perquè Horta pugui tenir un
magnífic testimoni de les seves
històries quotidianes. 

‘Complicitats’, de Barris en Dansa, va obrir dissabte l’Stripart. Foto: Stripart

26J: En Comú Podem torna a
guanyar i ERC se situa segona

ELECCIONS4Les eleccions es-
panyoles del passat 26 de juny van
tornar a tenir al districte el mateix
protagonista que les del 20 de des-
embre de l’any passat: En Comú
Podem. La victòria de la candi-
datura que encapçalava Xavier
Domènech va tornar a ser molt
còmode, tot i que en aquesta oca-
sió la formació lila va perdre
2.66o vots, ja que va passar dels
26.177 vots (29,24%) del 20D a
23.517 vots (28,33%).

Una altra de les notícies de la
jornada va ser el ‘sorpasso’ que
ERC li va fer al PSC. Els republi-

cans li van prendre la segona
plaça als socialistes després d’a-
conseguir millorar els seus resul-
tats i aconseguir 14.148 vots
(17,05%). El PSC, per la seva
banda, va perdre suports i es va
quedar en 13.998 vots (16,86%).

El quart partit més votat va ser
el PP, que li va robar el quart lloc
a Ciutadans. Els populars van
créixer fins als 11.749 vots
(14,16%), mentre que el partit
taronja va baixar fins als 8.654 su-
ports (10,43%). CDC va tornar a
ser el partit menys votat després
de perdre més de 1.500 vots.

La Teixonera i el Carmel
celebren les seves Festes Majors
TRADICIÓ4L’estiu és sinònim
de Festa Major. Dos barris del dis-
tricte celebren aquests dies les se-
ves respectives diades. Són la
Teixonera i el Carmel.

En el cas de la Teixonera, la
Festa Major va arrencar el passat
15 de juny i acabarà el 10 de juliol.
Aquest barri hortenc celebra la
festa juntament amb els barris
graciencs de Mas Falcó i Peni-
tents. Així doncs, des del passat
dia 15 de juny, els veïns de la Tei-
xonera han pogut gaudir de di-
verses activitats, com ara el sopar
popular, la nit de Festa Major amb
el concert de Swing Latino, dife-
rents exposicions, el famós reco-
rregut gastronòmic Taxopata o

una sortida cultural guiada. D’al-
tra banda, el pregó d’enguany va
anar a càrrec de Pere Casas, el ge-
rent de la Casa Ronald McDonald.

Pel que fa al Carmel, la Festa
Major va arrencar divendres pas-
sat i també acabarà el pròxim dia
10. Enguany el pregó de la festa va
anar a càrrec de l’entitat ‘Treba-
llem per Cuba, Treballem per
Boyeros’, que va servir de prèvia
del concert de rumba amb el
grup Alborada i del de rock, que
va tenir com a protagonistes Li-
quidación por cierre. 

Per avui hi ha programat el
campionat de dominó i dos es-
pectacles, un d’infantil i un de
balls i cançó.

Redacció
EL GUINARDÓ

Can Fargas | Jornada de portes obertes
Un grup de veïns van  poder descobrir fa tres setmanes el resultat de la reforma de la masia

de Can Fargas durant una jornada de portes obertes. L’històric edifici obrirà el setembre
com a escola municipal de música després de dues dècades de lluita veïnal per aconseguir la

seva preservació. L’edifici té una torre medieval del segle XI i un jardí romànic del XIX.

Els resultats del 26J al districte. Infografia: Línia

Una de les fotos del projecte. Foto: X.F.
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No podia imaginar-me escriure dos articles
consecutius en aquest diari parlant de la
política del nostre  país.

La raó la dedico als resultats de les da-
rreres eleccions generals al Congrés dels Di-
putats, les quals tenen molt suc per a
parlar-ne de manera més o menys objectiva.

No trobem massa explicació en el ven-
tall d’enquestes i sondejos que ens han arri-
bat de tot arreu abans del recompte final,
amb uns errors de números tan diferents
que no s’haurien de produir mai amb les
tècniques i mètodes de rastreig que actual-

ment  fan servir les empreses especialistes i
moltes d’elles de prestigi.

Uns números que, ben analitzats, ens
mostren que han estat mal fetes o que la
gent no és prou sincera a l’hora d’expressar
la seva intenció de vot, que per a mi és la
més probable.

Com podem entendre el cas d’uns par-
tits amb coalició, que en un període tan curt
que va des del desembre fins ara  i sense
haver estat en funcions de govern, hagin
perdut més d’un milió de votants? És in-
concebible. A qui se li pot donar la culpa, als
dirigents durant la campanya? A la diver-
gència entre els seus membres, que també
pot ser?  La por dels votants conservadors?
Per a mi això té molt més pes.

No s’entén que un altre partit com a
guanyador, tot i les malifetes que li hem tin-
gut de suportar en tots els aspectes, hagi
superat el nombre d’escons comparat en el
mateix espai de sis mesos.  No pot tenir altra
explicació possible que no sigui que l’Es-
panya “profunda” no hagi canviat el xip de la
modernitat de la democràcia existent. Una
democràcia molt feble encara, això si, però
que només uns sabem que ho han aconse-

guit amb plenitud  o estan a punt d’acon-
seguir. És penós haver-ho d’acceptar es vul-
guis o no. Però sempre et diran el mateix,
”Nosaltres hem tingut més vots”, i ja està tot
dit.

Un altre partit que es volia menjar el
món ha quedat relegat de mala manera i
tan sols se li veuran les “gracietes” si per
aquelles coses del destí ha de fer un pacte
amb els guanyadors, amb una possible
nova cara del seu màxim representant com
volen els nomenats “barons”,. Aquesta és
una opció que seria molt mal vista pels seus
votants en general.

N’hi ha uns altres que ni “pinchan ni cor-
tan”. Tenint també opció de pactar amb els
guanyadors, s’hauran de menjar els gripaus
de l’acord signat després de les eleccions
del desembre amb els màxims adversaris
del grup guanyador.

Els meus més o menys s’han mantingut
en el seu lloc, que entenc com a temporal, ja
que no és possible entendre’ns amb un go-
vern al qual un cop constituït tornarà a
ofendre el nostre nom, les maneres pròpies
d’un poble, ens privaran dels recursos que
ens pertoquen, no ens deixaran aplicar les

lleis d’un Parlament legal que representa a
tot un poble  i no ens aplicaran  les normes
més bàsiques per a la convivència d’un país
com és el nostre.

I acabo decebut i emprenyat, amb
molta causa,  en haver vist una manera im-
pròpia de tots plegats a l’hora de fer les
coses necessàries perquè uns països, Es-
panya i Catalunya, puguin tirar endavant els
reptes que són molts i importants.

Tot plegat em fa recordar l’Albert
Camús, quan escrivia sobre en Ferrer i Guàr-
dia (ja li coneixeu la història), qui pensava
que ningú no és dolent voluntàriament i
que tot el mal que hi ha al món prové de la
ignorància. Per això els ignorants el van as-
sassinar i la ignorància criminal es perpetua
encara avui a través de noves inquisicions.
Davant d’ells, però, algunes de les seves víc-
times, com en Ferrer i Guàrdia, seguiran
sempre vives.

Desitjant-vos un bon estiu i unes profi-
toses vacances, espero oferir-vos millors notí
cies en un proper contacte amb vosaltres.

L’Hortenc
erm38@msn.com

Noves tapes, nou horari... 
vine dijous a la nova 
ruta de tasts!
El dijous 30 de juny va començar la
campanya “De Tapes” al Cor d’Horta
i Mercat, una ruta de tapes pel barri
d’Horta. 

En total són 11 els establiments
de restauració del Cor d’Horta i Mer-
cat que s'han adherit a la iniciativa,
que ofereix una oferta especial:tots
els dijous des del 30 de juny al 13
d’octubre, de 18 a 23 hores, al
preu d'1,95 euros tapa + beguda.
(encara que alguns d'aquests establi-

ments tenen un horari diferent de
prestació de l'oferta).

Et pots descarregar el PDF
amb totes les rutes i les tapes que
pots degustar al següent enllaç
(http://bit.ly/291Lqqc).

També pots trobar la guia amb
les rutes en els equipaments muni-
cipals, als comerços associats i a l'o-
ficina del Cor d'Horta i Mercat,
Passatge Vila i Rosell, 8 o a la parada
dels punts del Mercat d'Horta.

Decebut i emprenyat!!

1.- La Taberna Alí Baba - Carrer Tajo, 23 - 93 420 50 73
2.- Frankfurt Horta - Plaça d’Eivissa, 4 - 93 407 01 09
3.- Forn Nou La Panera - c/ Baixada del Mercat, 7 - 93 429 07 57
4.- Les Torrades XXL - Passeig Valldaura, 26 - 632150871
5.- La Terrassa del Pàdel XXL - C/ Campoamor, 66 - 93 023 54 29
6.- La Bacardina Cafè Terrassa - Plaça Bacardí, 11 - 93 358 78 31
7.- Frankfurn Horta - Passeig Maragall, 408 - 93 420 81 64
8.- Destapa’t - C/ Chapí, 56 - 93 004 46 61
9.- Racó d’Horta - C/ Feliu i Codina, 24 - 931866531
10.- La Fonda d’Horta - Plaça d'Eivissa, 8 - 93 024 58 37
11.-DUPLEX - Plaça Bacardí, 8 - 93 125 30 60

Els bars i restaurants del Cor d’Horta i Mercat 
que participen a la campanya són:
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Tot i que algunes fonts s'entesten a assenyalar com a
origen de les rebaixes a la rivalitat que va sorgir a Es-
panya, a partir dels anys 40, entre els grans magatzems
'Galeries Preciados' i 'El Corte Inglés', l'inici dels impor-
tants descomptes en els comerços cal ubicar-lo una
dècada abans a l'altra banda de l'Oceà Atlàntic.

Durant la 'Gran Depressió' que van viure els Estats
Units, diverses empreses de venda al detall (Abraham
& Straus, Filene’s, F&R Lazarus & Co, OH i Bloomingda-
le's), van decidir unir-se per crear la "Federated De-
partment Stores Inc", a causa de la caiguda en picat de
les vendes, causada per la terrible crisi que afectava el
país. Aquesta conglomeració d'empreses acabaria as-
sociada amb els grans magatzems més populars de
tota Amèrica del Nord: Macy's, passant a anomenar-
se, Macy's Inc

El 1929, Fred Lazarus Jr. (de la F&R Lazarus & Co) va
ser el primer president d'aquesta  societat d'empreses
acabada de crear i va tractar de donar nous enfoca-
ments de venda als seus productes. Per a això va crear
les primeres línies de crèdit, en què s'oferia al client la
possibilitat de "comprar ara i pagar més endavant".

Ja entrats en els anys 30, Lazarus va fer gala de la
seva visionària manera de revolucionar les vendes, i
una de les mesures més importants que va prendre va
ser pensar la forma de donar sortida a tota aquella roba
que no s'havia venut durant la temporada i que els
quedava emmagatzemada.

D'aquí li va sorgir la idea de crear uns dies especí-
fics (després de finalitzar cada temporada) en els quals
es posés a la venda tot aquell gènere excedent. Es va
adonar que els sortiria molt més rendible desfer-se'n
per un preu inferior que no quedar-se'l als magatzems
sense ser venuts.

Anys més tard va aplicar aquestes rebaixes no als
productes excedents de la temporada sinó a les ven-
des que es realitzaven els dies previs al Nadal, conven-
cent el 1939 al mateix Franklin Delano Roosevelt
perquè avancés una setmana al calendari la celebra-
ció del Dia d'Acció de Gràcies i així disposar de més dies
de venda de productes i regals nadalencs.

L’ AGÈNCIA CATALANA DEL CONSUM 
RECOMANA A LES PERSONES 
CONSUMIDORES I USUÀRIES 
SEGUIR ELS SEGÜENTS CONSELLS 

• Gaudiu de les rebaixes de manera respon-
sable. 

• Compareu els preus. El preu rebaixat ha de
constar sempre al costat del preu no rebaixat,
tant a l’aparador com a l’interior de l’establi-
ment. Es pot substituir aquesta informació
pel percentatge de reducció de preus en cada
bé o servei. 

• Examineu el producte, que ha de tenir la
mateixa qualitat i garantia que té a preu no
rebaixat i que no ha de tenir defectes. 

• Diferencieu entre les vendes de rebaixes i al-
tres tipus de vendes a preus inferiors als ha-
bituals com ara les vendes en liquidació, les
vendes de saldos i les ofertes. Els productes
rebaixats han d’estar diferenciats de la resta. 

Què passa quan un comerç de barri desapareix? O
quan una entitat històrica perd una de les seves
seccions? O quan un dels espais que parlen del
nostre passat sucumbeix al “mal entès progrés”?

Que desapareixen els nostres referents, el nostre PAI-
SATGE EMOCIONAL, el qual ens genera sentit de per-
tinença, diversitat i proximitat, i en conseqüència ens
culturitza i humanitza.

Horta posseeix un caràcter propi dintre de la ciu-
tat de Barcelona. Una història que parla de bugade-
res, d’horts i de cases d’estiueig, però també
d’immigració i d’integració, de compromís i de vo-
luntat de ser. Allunyat de les rutes turístiques, avui se-
gueix tenint un teixit humà ric i amb un gran sentit de
pertinença.

Durant el 2014 i 2015 m’he dedicat a fotografiar
amb una YASHICA ANALOGICA de finals dels 50 tot
aquest univers de connexions personals dintre de
molts d’aquests espais que sentim tan nostres. 

El passat dimarts 28 de juny, coincidint amb la
data d’inici de la campanya de micromecenatge que
té com a objectiu l’edició d’un llibre recopilatori amb
les principals fotografies del projecte, vam explicar
com ha estat l’experiència del projecte i com s’ha d’a-
cabar concretant en l’edició del llibre i l’exposició que
es presentaran a les festes d’Horta a la mateixa Bil-
bioteca Horta-Can Mariner. Pots col·laborar al se-
güent enllaç:

http://www.verkami.com/proje…/15276-horta-paisatge-emocional

Aquest projecte fotogràfic pretén configurar
aquest PAISATGE EMOCIONAL a través de les perso-
nes que hi donen vida… Un homenatge als verita-
bles ambaixadors de la nostra realitat…

Les fotografies són una mirada al present per en-
tendre que és el que som avui i projecten una mirada
endavant des del respecte. Evolució implica canvi
però a través d’un model sobre el qual es sustenta.

S’agrupen en tres blocs:

1.Comerços i oficis

2. Entitats i associacions

3. Espais de trobada, de memòria y de reflexió.

El projecte comença com una galeria VIVA que va
creixent a través de la xarxa i que es va alimentant
d’experiències fins a la publicació de l´exposició i el
llibre durant les FESTES D´HORTA del 2016.

PODEU SEGUIR L´EVOLUCIÓ DEL PROJECTE A
TRAVES DE FACEBOOK, el BARRI EL FEM ENTRE TOTS
I TOTES:

https://www.facebook.com/horta.paisatge.emocional/

Rebaixes

“Un barri és la manera com els seus habitants, les seves vivències i
experiències es relacionen amb els espais que habiten”

Paisatge Emocional
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Sàhara Horta
Benvinguda als petits ambaixadors sahrauís!

Benvinguda als petits ambaixadors sah-
rauís!
El passat dilluns dia 4 de juliol, es va cele-
brar en el Centre Cívic Mates i Ramis un
acte de benvinguda als nens sahrauís que
passaran aquest estiu al barri. El Cor
d’Horta i Mercat, ha volgut col·laborar fent
lliurament d’uns obsequis als nens.

La meitat del poble sahrauí viu des de
fa dècades en camps de refugiats constru-
ïts a la meitat del desert. L’altra meitat
dels sahrauís segueixen al seu territori
original però viuen sota l’ocupació marro-
quina. 

El Sàhara Occidental era una colònia
espanyola. A principis dels anys 70, segu-
int l’ona de descolonització en la resta del
continent, els sahrauís comencen a aixe-
car-se enfront de l’ocupació espanyola.

El 14 de novembre de 1975, el Marroc
i Mauritània signen amb el rei Juan Carlos
un acord on Espanya es compromet a re-
tirar-se del Sàhara Occidental i aquest ter-
ritori seria dividit entre el Marroc i
Mauritània.

Poques setmanes després, les tropes
espanyoles comencen a retirar-se. El Mar-
roc i Mauritània llancen els seus exèrcits
a la conquesta del Sàhara Occidental en-
front de l’oposició dels seus habitants.

Desenes de milers de sahrauís fugen
cap a Algèria, on es construeixen camps
de refugiats a la meitat del desert. (Avui,
més de 35 anys després, els sahrauís se-
gueixen allí.) A més, la barrera construïda
pel Marroc fa que milers de famílies segu-
eixin separades després de dècades.

Parlem amb Jordi Martínez president
de Sàhara Horta sobre el projecte VA-
CANCES en PAU. Aquest és un projecte hu-
manitari de caràcter solidari amb el Poble
Sahrauí. L’acollida d’infants sahrauís, de
8 a 12 anys, per part de famílies d’Horta
és l’eix central.

Què és? I a què es dedica Sàhara Horta
exactament?
Som una associació dedicada plenament
en solidaritat amb el poble sahrauí. El Sà-
hara és un poble, que en els últims 40 anys
ha quedat fora de les seves terres, del seu
territori propi, i ha hagut de viure a l’exili
al sud-est d’Argelia.

Fa molt temps que treballeu aquí en el
barri?
Si, es va fundar l’entitat a Horta ara fa ex-
actament 20 anys. 

Quantes famílies participen en aquest
projecte?
De fet, són 9 nens que vénen dels campa-
ments aquest any, per tant són 9 famílies

Quant temps es queden aquests nens
amb les famílies?
Es queden els mesos de Juliol i Agost

Quines activitats són les que realitzen
aquests nens durant la seva estada amb
les famílies catalanes?
Principalment, tractem que surtin de la
seva realitat durant 2 mesos. Vénen de
vacances, el clima al Sàhara durant l’estiu
és molt calorós. També passen una sèrie
de proves mèdiques i un seguiment per as-
segurar-se que tot està correcte.

Si alguna família volgués participar en
aquest projecte de VACANCES en PAU,
que és el que ha de fer?
Posar-se en contacte amb nosaltres. Tenir
en compte que el procés per portar un nen
aquí durant els mesos d’estiu s’inicia al Fe-
brer o Març, enviant un e-mail a sahara-
horta@yahoo.es o trucant al telèfon del
Centre Cívic Matas i Ramis...

93 4072356.
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Tendència | El consum de bosses de plàstic cau més de la meitat
Un any després de la posada en marxa de la campanya Mercats Verds lliures de bosses de

plàstic, el consum d’aquests envasos s’ha reduït en més d’un 50%, segons ha informat el 
consistori. Més de la meitat dels mercats municipals han deixat de lliurar gratuïtament 

les bosses. Aquesta campanya es va avançar a la directiva europea per limitar-ne l’ús. 

La Federació Cor d’Horta i Mer-
cat va arrencar dijous passat la
seva particular ruta gastronò-
mica De Tapes, un recorregut pel
bo i millor de la cuina hortenca. 
En aquesta ruta de tapes parti-
cipen un total d’11 bars i restau-
rants d’Horta, els quals oferiran
cada dijous fins al pròxim 13
d’octubre una tapa i una beguda
a un preu d’1,95 euros. 

L’activitat té lloc les tardes i
vespres dels dijous, entre les sis
de la tarda i les 11 de la nit, per
tal d’aprofitar el bon temps de
l’estiu i les ganes dels veïns i veï-
nes per gaudir del barri durant
les hores de fresca. 

Cor d’Horta, a més, ha posat
a disposició dels clients una guia
amb tots els establiments parti-
cipants, la qual es pot trobar als
equipaments municipals situats
a Horta, als comerços associats
a l’eix, a la seva oficina –passat-

ge Vila i Rosell, 8– o al Mercat
d’Horta. Per altra banda, també
hi ha la possibilitat de descarre-
gar-se un document PDF amb
les tapes que es poden degustar. 

Les creacions dels bars i res-
taurants hortencs posen molt
d’èmfasi en la carn, amb tapes
com ara patates fregides amb
carn adobada, un minifrankfurt

o fins i tot una suculenta bro-
queta de xoriço amb botifarra ne-
gra i blanca sobre una torrada.
Tanmateix, la verdura i la fruita
també tenen un paper important
a la ruta, amb creacions com ara
el pop i pinya amb patata al ca-
liu, la broqueta de meló o la
tapa de pa de focaccia sobre fu-
lles fresques. Bon apetit.

Cor d’Horta fa un homenatge a les tapes. Foto: Arxiu

Cor d’Horta convida a gaudir
de les tapes amb una nova ruta
Redacció
HORTA

Els comerciants del Carmel
reivindiquen les sardanes

TRADICIÓ4Carmel Comerç, la
Federació de Comerciants dels
Tres Turons i el Mercat del Car-
mel van celebrar diumenge, per
sisè any, la ballada de sardanes
de la Festa Major del barri, l’ú-
nica que se celebra al Carmel du-
rant l’any. 

L’aplec es va celebrar a la pla-
ça Pastrana, un indret que es va
estrenar enguany acollint un es-
deveniment que “aplega a més i

més gent cada any”, expliquen
des de Carmel Comerç. La cita es
fa en estreta col·laboració amb el
Grup Sardanista d’Horta i la co-
bla Ramblas. 

Paral·lelament, i també en el
marc de la Festa Major, Carmel
Comerç farà un sorteig de 1.000
euros en vals de compra per
bescanviar a les botigues de l’as-
sociació i al mercat. El sorteig es
farà dissabte al migdia al mercat.

Els botiguers amenacen amb
mobilitzacions pel top manta
POLÈMICA4El top manta s’ha
convertit en el principal mal de
cap del govern municipal, que veu
com serà el serial que ocuparà la
majoria de titulars durant aquest
estiu. Dijous passat les principals
associacions de comerciants de la
ciutat i els veïns de la Barcelone-
ta van presentar un manifest on
es critica “la passivitat de l’Ajun-
tament” amb el top manta i de-
mana la seva actuació “imme-
diata”. Els botiguers van avisar

que, si l’Ajuntament “no fa res per
millorar la situació”, començaran
a mobilitzar-se. 

El primer tinent d’alcalde,
Gerardo Pisarello, va assegurar
l’endemà que el consistori “entén”
la preocupació dels botiguers i
que faran “tot el que sigui neces-
sari” per protegir el comerç. Va
dir que intensificaran les multes
als compradors i que faran sen-
sibilització sobre les conseqüèn-
cies negatives del fenomen.
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En defensa de les rebaixes
» La Fundació Barcelona Comerç fa valdre el concepte i 
veu important que segueixi associat a l’estiu i a l’hivern

EDITORIAL/ A causa de la derogació de la
llei catalana per part del Tribunal Constitu-
cional i del retorn a la llei del 2002 pel des-
estacionament del període de rebaixes en
els comerços de productes no energètics, la
Fundació Barcelona Comerç vol puntualit-
zar el següent:

El terme “Rebaixes” ha estat dotat d’un
valor comercial i de marca molt valorat pel
comerç de proximitat. Creiem que és im-
portant que es continuï associant el terme
“Rebaixes” amb aquells dos moments pun-
tuals de l’any en els quals un producte, que
estava a la venda a un determinat preu, es

ven rebaixat. Respectem l’argument sobre
l’augment de tràfic en els comerços d’a-
fluència massiva si s’expandeix el període
de Rebaixes a més de dues ocasions l’any,
però pel comerç de proximitat, que no té la
capacitat de reduir preus en més ocasions
que les citades, aquesta implementació pot
ser perjudicial perquè ajudaria a reforçar la
tendència a desviar els potencials clients
cap a superfícies o negocis amb més capa-
citat de reduir preus que el comerciant de
proximitat, empitjorant la ja complicada si-
tuació d’aquests negocis.

Hem importat el Black Friday, la Shop-

ping Night, la Shopping Week, moments
que han anat sorgint en la societat i als
quals el comerç de proximitat s’ha vist obli-
gat a seguir per continuar essent un punt
de referència pel consumidor: la desesta-
cionalització de les rebaixes de tots els
béns de consum no energètic impactaria
negativament en el comerç de proximitat.

Des de la Fundació Barcelona Comerç,
conscients que no podem oposar-nos a la
normativa i comprometent-nos a seguir-
la, proposem que el terme “Rebaixes” es
desvinculi de qualsevol altre període en el
qual els productes dels establiments es

venguin sota descomptes especials utilit-
zant, en aquests casos, altres paraules com
“Promoció”, “Descompte”, o “Preu especial”,
ja que considerem que la càrrega psicolò-
gica implícita en el mot “Rebaixes” ajuda al
comerç de proximitat a tenir pics de ven-
des anuals. Una depreciació del terme i de
la força de màrqueting que aquest té en la
societat podria, com s’ha esmentat abans,
reduir encara més les possibilitats de crei-
xement i desenvolupament del nostre
model de comerç. 

Fundació Barcelona Comerç

» Demana que el terme es desvinculi de qualsevol 
altre període de l’any on també es facin descomptes

Pròsper Puig pàg 19
“Crearem una organització
potent a nivell comunicatiu
per donar més serveis”

Top manta pàg 18
La Fundació Barcelona Comerç reclama
a l’Ajuntament que especifiqui les
mesures per pal·liar el fenomen
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Parlem de comerç

» La Fundació considera que aquesta problemàtica perjudica la ciutat des de diversos àmbits
» Dóna la benvinguda a les solucions que proposa el consistori però demana que s’especifiquin

El repte del top manta

DEMANDA/A Gran de Gràcia portem un mes i mig
enmig del conflicte del Banc Expropiat i encara no
s’ha acabat, tot i que en els darrers dies no ha tin-
gut lloc cap acte violent. De fet, els responsables de
la situació continuen pensant en la manera de re-
obrir el Banc. 

La informació que ens arriba des de la conselleria
d’Interior de la Generalitat i del grup d’ocupes són
contradictòries a nivell de detinguts, identificats i
investigats. 

Pel que fa al comerç de la zona, les pèrdues
s’han comptabilitzat entre un 10% a les zones
més allunyades del banc i fins d’un 70% a la zona
zero –que comprèn els àmbits urbans de Travessera
Centre, Ramón y Cajal, Plaça de la Revolució, Torrent
de l’Olla, Torrijos...–, de la mateixa manera que se

n’ha ressentit la imatge del barri, que també afec-
ta el petit comerç. 

Més d’una desena d’associacions de la zona ens
hem posat d’acord per millorar la imatge del barri
i treballar conjuntament en diferents accions im-
mediates de dinamització i potenciació del comerç.
Hem escoltat els ocupes per tal de veure si hi po-
díem trobar una solució conjunta però han dit que
continuaran protestant fins que puguin tornar a en-
trar al banc. 

MILLORAR LA IMATGE
Els següents passos seran treballar en la millora de
la imatge del barri i treballar amb l’Ajuntament per-
què aprovi una sèrie de propostes per canviar la si-
tuació actual del comerç i del barri a la Vila. 

L’Eix comercial Gran de 
Gràcia i el ‘Banc Expropiat’

PROBLEMÀTICA/ Des de la Fundació
Barcelona Comerç lamentem la situació
de les persones que formen el col·lectiu
top manta, però el comerç no pot seguir
fent front a la multiplicació del fenomen.
És per això que la Fundació es va adherir
fa uns dies a la Comissió pel Manifest d’A-
fectats pels Top Manta, un escrit que es va
presentar en roda de premsa dimecres
dia 29 de juny, un dia abans de la convo-
catòria que va fer l’Ajuntament. 

El motiu pel qual es va convocar
aquesta roda de premsa un dia abans
d’escoltar la proposta de l’Ajuntament es
va deure al fet que la Comissió, i entre els
seus membres la Fundació, va entendre
que l’administració reaccionava a la vo-
luntat dels afectats pel fenomen top
manga d’organitzar-se i parlar oberta-
ment sobre la situació. 

Entre els punts d’afectació del feno-
men en destaquen cinc: el fet que tingui
un impacte econòmic negatiu, ja que no-
dreix l’economia submergida i suposa una
evasió de les taxes a les que altres col·lec-
tius han de contribuir; perjudica el sistema

de la seguretat social; suposa una ocupa-
ció, confiscació i privatització il·legal de
l’espai públic; suposa la comercialització
de béns o productes de caràcter il·legal i
perjudica el teixit social urbà afectant a la
supervivència dels comerciants. 

Creiem que la situació requereix una
acció ràpida per part de les administra-
cions, ja que actualment s’acumulen
quasi 800 manters a la zona de Joan de
Borbó i el fenomen s’estén al conjunt de
la ciutat.  Des de la Fundació agraïm l’a-
nunci del tinent d’alcalde, Gerardo Pisare-
llo, sobre la “intensificació de l’actuació
policial” però ens agradaria tenir dades
més concretes sobre com es durà a terme. 

També demanem l’especificació del
pla sobre les “actuacions adreçades a pro-
tegir el comerç de proximitat” que va
anunciar Pisarello en la seva roda de
premsa, i creiem insuficients els 40 plans
de reinserció i ocupació. El Sr. Pisarello de-
fensa el fet que l’Ajuntament està “oferint
programes diferents des de fa tres mesos”
i està d’acord sobre que “en alguns espais
de la ciutat el fenomen ha assolit xifres

preocupants”.  Esperem a saber la data
concreta en la qual l’alcaldessa Ada Colau
es reunirà amb el Síndic de Greuges per
parlar sobre aquesta problemàtica.

Cal tenir en compte que el mercat és
el que és, i que la precarietat laboral i eco-
nòmica s’ha enquistat els darrers anys en
el conjunt de la societat. No tan sols en els
més desfavorits, els exclosos socialment,
els immigrants sense papers o els sense
sostre, sinó també en les famílies, en pe-
tits comerciants i en veïns que fins ara vi-
vien d’una forma modesta però còmoda. 

Voldríem també recordar que en els
darrers mesos estem començant a assistir
a un nou repte: l’acollida i assistència de
refugiats sirians i d’altres nacionalitats. La

ciutat i la seva ciutadania estem preparats,
però cal un acord conjunt per veure de
quina manera i amb quins recursos afron-
tarem aquestes noves situacions. 

Tot i que des de la Fundació no ente-
nem com la situació ha pogut arribar a
aquests extrems, entenem que no només
és competència de l’Ajuntament el fet d’e-
radicar el fenomen sinó que cal que totes
les administracions que tenen compe-
tències en la matèria –Generalitat, Govern
Central, Autoritat portuària, entre d’altres–
es coordinin per donar suport a l’Ajunta-
ment i desenvolupar un pla d’acció con-
cret, efectiu i resolutiu. Cal més control de
duanes i fronteres, així com més políti-
ques d’atenció als migrants. 
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ENTREVISTA/ Parlem amb Pròsper Puig, vi-
cepresident administratiu i responsable de
l’àrea de comunicació. Aborda alguns temes
candents que han estat afectant el comerç
de proximitat durant les últimes setmanes.

Com es gestiona la comunicació des de la
Fundació amb la nova Junta?
Ara tenim un equip de dues persones que
gestionen la comunicació interna i externa.
La comunicació és bàsica i hem pres la deci-
sió de ser molt proactius. Creiem també
que és importantíssima la implicació tant dels
patrons com dels dinamitzadors dels eixos
perquè seran la corretja de transmissió per tal
que la Fundació pugui fer difusió de les ac-
tivitats dels associats, que al cap i a la fi són
les persones per a les quals treballem.  

Què engloba el seu càrrec?
Coordinem tota la feina administrativa per-
què el personal que treballa a la seu de la Fun-
dació sigui el màxim d’efectiu possible i ofe-
reixi serveis útils i respostes ràpides als eixos.

S’oferiran més serveis?
Evidentment. Hem pensat a crear una orga-
nització potent a nivell de comunicació per
donar serveis als eixos, perquè a vegades van
justos de personal. Volem donar suport a es-
cala comunicativa, si cal fer publicitat d’alguna
activitat o organitzar els mitjans de comuni-

cació per què cobreixin algun acte. La Fun-
dació brindarà les eines perquè els eixos pu-
guin utilitzar diferents plataformes de difusió.

Quines han de fer servir?
Ara tenim unes eines implacables: les noves
tecnologies. Hem de potenciar molt les nos-
tres webs i la presència a Facebook i Twitter.
Aquesta línia no implica una gran inversió eco-
nòmica, però sí molta feina. Tot i així, si ho fem
bé és una cosa que pot ajudar molt als eixos. 

Què canviarà a la relació amb els mitjans?
La Fundació vol continuar sent el referent del
comerç de proximitat.  Per tant, serà impor-
tantíssima la relació amb els mitjans. Tenim
molt clar que haurem de generar notícies que
hauran de ser interessants tant per al comerç
com per a la ciutadania i les administracions.
De fet, ja s’estan desenvolupant plans estra-
tègics per arribar al màxim de mitjans i am-
plificar la feina que es fa des de la Fundació.

Un dels temes que tracta aquest butlletí
és el tema de la desestacionalització de les
Rebaixes. Què en pensa?
El terme “Rebaixes” ven: hi ha una part de la
població molt important per a la qual el 7 de
gener i l’1 de juliol són dies de despesa extra.
És una pena perdre aquests dies consolidats
en el calendari comercial i importar el Black
Friday i altres mots anglosaxons que fem ser-

vir per dinamitzar un dia qualsevol de l’any.
Si tenim ja consolidat un moment d’expan-
sió comercial, aprofitem-ho. Normativament
serà molt complicat, però el sector hauria de
ser suficientment intel·ligent com per pre-
servar un dia de compra massiva. 

Un altre tema candent és el dels manters,
una qüestió insostenible...
Lamentem molt aquest fet, perquè estem par-
lant de persones. Hi ha un problema social
molt important que han de solucionar les ad-
ministracions implicades. Però sí que és cert
que també hi ha un problema de lucre ces-
sant, o sigui, els diners que no es fan per com-
petència deslleial o altres motius aliens al bo-
tiguer. Ens queixem perquè les administra-
cions no fan el que han de fer: complir la llei.

TENDÈNCIA/ Les últimes dades
de l’Institut Nacional d’Estadística
(INE) respecte a les vendes del co-
merç detallista indiquen que du-
rant el mes de maig els comer-
ciants catalans van vendre un
0,5% més que en el mateix perío-
de de l’any passat. Tot i l’aug-
ment, Catalunya es queda lluny de
la mitjana estatal, que ha estat del
3%. La comunitat autònoma on
creixen més les vendes són les Illes
Balears, amb un 8,2%, revalidant
el primer lloc del mes anterior. 

Augmenten les
vendes del comerç
català en un 0,5%

AJUTS/ L’Ajuntament ha posat
en marxa la convocatòria de
subvencions per a l’enllumenat
del pròxim Nadal als carrers de la
ciutat. Ho farà mitjançant un
concurs públic per a aquelles
associacions de comerciants que
presentin projectes que s’ade-
qüin a les bases reguladores,
que es poden consultar a la web
municipal del comerç: ajunta-
ment.barcelona.cat/comerc/ca. 
El període per optar-ne finalitza
el pròxim 20 de juliol. 

Obren el període 
de subvencions per
als llums de Nadal

TROBADA/Fa uns dies els mem-
bres de la nova junta es van reu-
nir amb Stefano Bollettinari, pre-
sident de Vitrines d’Europe –fe-
deració europea de comerciants–
per tal de fer arribar el missatge
“d’horitzontalitat, transparència i
responsabilitat” que la Fundació
vol transmetre. En la reunió es va
parlar dels serveis que ofereixen
les diferents confederacions de
botiguers als seus associats i de di-
ferents qüestions que afecten el
sector comercial continental. 

La nova junta 
de la Fundació es
presenta a Vitrines

“Crearem una entitat potent a nivell
comunicatiu per donar més serveis”

CONSUM/ Des de la Fundació Barcelona
Comerç s’ofereix als associats un nou servei,
el Defensor del client, que pretén informar
tant al consumidor com a la botiga dels
seus drets i deures. 

Les primeres coses que voldríem expli-
car és que tota reclamació presentada a la
botiga ha d’estar resolta abans d’un mes
per tal que no arribi a l’administració. És
d’interès del comerciant gestionar la recla-
mació abans que aquest període passi.

Estem creant una plataforma de comu-
nicació pels associats on poder resoldre tots

els dubtes que es proposin. Ens compro-
metem a enviar una primera resposta en un
termini de màxim tres dies, per a després
començar a treballar en cada cas particular,
des de la més estricta confidencialitat. 

Durant les properes seccions parlarem
sobre el reglament i sobre el codi de con-
sum. Explicarem de quina manera es poden
afrontar diferents casos a través d’exemples
reals i proposarem accions concretes per
trobar punts d’unió entre comerciants i
consumidors. Si teniu qualsevol dubte, es-
criviu a defensorclient@eixosbcn.org.

Resoldre reclamacions 
al més aviat possible

Pròsper Puig / vicepresident administratiu de la Fundació Barcelona Comerç

Defensor del client
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S’acosta el mes d’agost i milers de
catalans ultimen els detalls de les
seves vacances. La gran majoria ja
tenen comprats els bitllets i l’es-
tança hotelera i compten els dies
per començar a gaudir d’un me-
rescut descans. Tanmateix, les va-
cances es poden convertir en un
maldecap si no es tenen en comp-
te alguns consells previs. 

La Generalitat, a través de l’A-
gència Catalana del Consum (ACC),
recomana estudiar les ofertes abans
de contractar-ne cap. Si es con-
tracten les vacances amb una agèn-
cia de viatges, cal assegurar-se de
quins són els serveis inclosos en el
preu (bitllets d’avió, taxes d’aeroport,
trasllats entre aeroport i hotel, àpats,
excursions, etc.). A més, cal saber
que les agències només poden
demanar fins a un 40% del preu to-
tal del viatge per avançat. Abans de
signar el contracte, a més, és acon-
sellable consultar si l’agència forma
part del Registre de Turisme de
Catalunya –de la Direcció General
de Turisme– i de la Junta Arbitral de
Consum, perquè en cas de conflic-
te es pugui resoldre ràpidament. 

Un cop confirmat que tot està
en regla, el viatge arrenca. Cal arri-
bar d’hora al punt de partida, ja si-

gui una estació o un aeroport, per
tal d’evitar nervis. Tot i així, arribar
amb antelació no està exempt de
sorpreses. Qui més qui menys té al-
gun familiar o conegut que ha pa-
tit el famós overbookingo sobrere-
serva a l’hora de volar i ha vist com
les seves vacances es complica-
ven. Arribats a aquest extrem, les
companyies aèries tenen l’obligació
d’oferir la devolució de l’import del
bitllet o un transport alternatiu fins
a la destinació final –amb dret a una
compensació econòmica en funció
de la distància–. Si és necessari,
l’empresa haurà d’oferir als afectats
menjar i hotel de manera gratuïta.  

L’altre enemic dels viatgers
són els retards. Si això passa, en el
cas del transport aeri, la compan-
yia ha d’oferir menjar i hotel i, si el
retard és superior a les cinc hores,
el viatger pot desistir de volar i exi-
gir el reintegrament de l’import del
viatge. Si hi ha una cancel·lació del
vol –sempre i quan no sigui per cir-
cumstàncies extraordinàries com
una meteorologia adversa o riscos
en la seguretat del trajecte–, la
companyia haurà d’oferir triar en-
tre la devolució del preu del vol o
un transport alternatiu a la desti-
nació final, també amb un servei
de menjar i hostalatge totalment
gratuït.

Seguint amb els viatges en avió,
un altre dels problemes més co-
muns és el relacionat amb l’equi-

patge –pèrdua, danys o retard–. Els
viatgers, en aquest cas, poden re-
clamar per escrit i formalitzar un In-
forme d’Irregularitat d’Equipatge
(PIR) al taulell de la companyia
abans de marxar de l’aeroport i de-
manar-ne una còpia.

VIATJAR INFORMATS
Per altra banda, és molt aconsella-
ble informar-se sobre els requisits
per viatjar al lloc escollit –visats o pas-
saports– i les seves condicions cli-
màtiques i sanitàries. Però malgrat
això, poden seguir havent-hi difi-
cultats. Per tal de minimitzar-ne les
conseqüències, la Generalitat re-
corda que cal portar a sobre el te-
lèfon de l’agència de viatges, així
com l’adreça de l’ambaixada o con-
solat espanyols, que també poden
ser d’ajuda. 

Sigui com sigui, el viatger no està
sol. Si viatja per la Unió Europea, pot
reclamar o informar-se als centres eu-
ropeus del consumidor o a la secció
de Consum Europeu de l’ACC. Ara bé,
en cas de problemes o incompli-
ments, el primer pas és reclamar a
l’empresa, que té un mes per res-
pondre. Si no s’arriba a un acord, cal
formalitzar la reclamació en un or-
ganisme públic de consum.

Per a més informació, al web
www.consum.gencat.cates poden re-
soldre altres dubtes que puguin
sorgir en un període de vacances que
s’ha de poder gaudir plenament. 

Vols unes vacances tranquil·les?
» La Generalitat de Catalunya ofereix consells per evitar ensurts durant el viatge i l’estada

» En cas de problemes cal reclamar a l’empresa i, si no hi ha acord, a un organisme públic de consum

Redacció
BARCELONA

La Generalitat aconsella informar-se sobre els paquets d’ofertes de viatge i sobre el lloc que es vol visitar per viatjar amb tranquil·litat. Fotos: Arxiu

TECNOLOGIA4Un altre dels
mals de cap dels viatgers des del
boom de la telefonia mòbil és el ro-
aming, el pagament extra que co-
bren les companyies als seus clients
per fer servir el mòbil fora del seu
país. L’Agència Catalana del Consum
(ACC) recorda als usuaris que si viat-
gen a l’estranger s’informin de les ta-
rifes que cobra el seu operador. 

El roaming, però, té els dies
comptats, ja que a partir del 15 de
juny de l’any que ve desapareixerà
entre països de la Unió Europea. Per
tant, els usuaris no hauran de pagar
més durant els seus viatges comu-
nitaris i mantindran la seva tarifa. Fins
a aquell dia, però, s’ha establert un

període transitori durant el qual els
operadors podran sumar un petit re-
càrrec a les tarifes. A banda d’això, la
Generalitat recorda que els usuaris
poden contractar paquets específics
amb ofertes. 

Pel que fa als viatges fora de la
Unió Europea, no hi ha cap regula-
ció vigent. En aquest cas és reco-
manable informar-se i assegurar-
se de les tarifes abans de viatjar. 

Sigui com sigui, les companyies
estan obligades a avisar els seus
clients quan travessen una fronte-
ra –sigui dins de la UE o a l’estranger–
amb informació sobre la tarifa per tru-
car i rebre trucades, escriure SMS i
connectar-se a internet. 

Camí d’eliminar el ‘roaming’
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El davanter Sergi Arranz aban-
dona el municipal del Guinardó i
torna al Feliu i Codina. 

El punta, pitxitxi de Primera
catalana en les seves tres darre-
res aparicions a la categoria (27
gols amb el Montcada, 21 amb
l’Horta i 23 el curs passat amb el
Martinenc), desfà l’itinerari que
va emprendre l’estiu passat i es
converteix en la punta de llança
del segon projecte de Xavi Molist.
A més d’Arranz, el migcampista
Fernando Galeano també ha
canviat el vermell pel blanc. Els
altres reforços de l’Horta són el
porter Gabi Padrós, el lateral Ig-
nasi Grifé, el central Arnau Pou
i els davanters Marçal Lladó i
Cristian del Moral.

Per la seva banda, el Martinenc
ha fet oficials les arribades dels

porters Caleb i Barragán, els mig-
campistes Àlex Lobo, Juan Quiles
i Dani Antolínez i els davanters
Sergi Estrada i Alex Lozano.

SORTEIG DELS HISTÒRICS
Per altra banda, el passat dia 23
es va fer el sorteig de la 31a edició

del Torneig dels Històrics, que un
any més organitza el Martinenc i
que es jugarà al municipal del Gui-
nardó a partir de l’1 d’agost. Els de
Miguel López, que debutaran el
dijous 4, han quedat enquadrats
al grup 4, amb l’Europa i la UE
Cornellà.

Arranz tornarà a vestir de blanc el curs que ve. Foto: UAH

Sergi Arranz torna a l’Horta
després d’un curs al Martinenc
» Els dos equips del districte treballen de valent als despatxos 
per perfilar les plantilles 2016-17 de Xavi Molist i Miguel López

Mestres i Pujolreu, primers
fitxatges del Lima-Horta

BÀSQUET4La temporada 2015-
16 ha estat molt bona per als in-
teressos del Lima-Horta, però
l’equip ja treballa per millorar de
cara al curs que ve.

De fet, l’entitat ja ha presen-
tat els dos primers reforços per
al primer equip de cara a la
competició que començarà d’a-
quí a uns mesos. Es tracta de
Gala Mestres i Montse Pujolreu,
que sumades a les set renova-
cions que l’entitat ha anunciat en
les darreres setmanes (López,
Murcia, Alonso, Verbo, Ferreri,
Hualde i Balart) han deixat la

plantilla que repetirà a Lliga
Femenina 2 força perfilada.

Mestres, que fa dues tempo-
rades va jugar a la categoria
amb el Santfeliuenc, aportarà la
seva capacitat anotadora a l’e-
quip. La vilanovina ha estat in-
ternacional amb Catalunya i
amb Espanya, on ha coincidit
amb Verbo i Balart.

Per la seva banda, Pujolreu
arriba procedent del Draft Gra-
menet. És una jugadora jove
(21 anys), versàtil, amb bona
mà i que també destaca en tas-
ques defensives.

Més de 25.000 persones grans
fan esport als poliesportius

ESTADÍSTICA4Segons dades mu-
nicipals, més de 25.000 persones
majors de 65 anys van fer esport
als poliesportius l’any passat. 

D’aquestes dades destaca una
majoria de dones –el 56%– da-
vant dels homes –44%– i que
d’entre els gairebé 180.000 abo-
nats als centres esportius muni-
cipals, un 15% són gent gran. 

A més, cal afegir prop de
1.500 persones que participen en
el programa Activa’t als parcs, a
través del qual diversos espais
verds de la ciutat es converteixen
en escenari d’activitats esporti-

ves dos cops a la setmana. D’en-
tre les 1.500 persones registra-
des, és el districte de l’Eixample
qui més aplega, amb 314 inscrits,
seguit del de Nou Barris. A les
Corts, per la seva banda, en van
participar uns 86. 

L’oferta municipal d’activitat
física per a la gent gran es com-
pleta amb el programa de dina-
mització de cinc dels circuits
gimnàstics per a gent gran, en el
qual un entrenador dinamitza la
classe i dóna consells d’ús dels
aparells de cada instal·lació. En
total, es van produir 1.331 usos.

L’espanyolista Pau López
visita la Vall d’Hebron

SOLIDARITAT4Els esportistes
continuen mostrant la seva cara
més solidària amb els pacients
de l’Hospital de la Vall d’Hebron. 

El darrer en visitar les ins-
tal·lacions del recinte va ser el
porter de l’Espanyol, Pau López,
el passat dia 9 de juny. El porter
gironí va passar tot el matí a
l’hospital signant autògrafs i fo-
tografies als més menuts i com-
partint una estona amb els adults
interns. L’espanyolista també

va voler formar part d’una de les
actuacions dels Papallassos.

Aquest tipus de visites són
habituals en els grans clubs de
futbol de la ciutat. El Barça, per
exemple, va signar un acord a
través de l’Agrupació Barça Ju-
gadors per desenvolupar ac-
cions conjuntes amb el centre. El
club, però, ja havia participat en
altres actes amb l’hospital, com
una visita d’Andrés Iniesta el
mes de maig de l’any passat.

Waterpolo | Dos equips de la UE Horta als campionats de Catalunya 
L’aleví masculí i l’infantil femení de waterpolo de la UE Horta van obtenir els millors resultats per

al club en els campionats de Catalunya que es van disputar entre el 23 i el 26 de juny. Els nois de
Fabio Echevarría van acabar cinquens després de perdre per penals contra el CN Terrassa als quarts.

Idèntica posició van aconseguir les de Cristina Pérez, que no van poder superar el CN Sant Feliu.

Redacció
HORTA-GUINARDÓ
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DISSABTE 9 DE JULIOL
21:00 Els Vespres de Jazz s’acomiaden amb un con-

cert de La Vella Dixieland. La banda de Pep Gol,
i Xavi Manau, entre d’altres, interpretaran el seu
repertori. / Pati de la parròquia de Sant Joan.

DEL 5 AL 19 DE JULIOL
10:00 Aprèn tots els moviments de Batuka en

només tres sessions. La professora Paqui
Castillo serà l’encarregada d’impartir aquest
seminari. El preu d’inscripció és de 13 euros.
/ Centre Cívic Teixonera.

A PARTIR DEL 20 DE JULIOL
18:00 Pilar Goya, psicòloga del centre de dia de

la Fundació Uszheimer s’encarregarà del ta-
ller Com millorar la nostra memòria, un curs
trimestral sobre les malalties neurodegene-
ratives. / Centre Cívic Teixonera. 

FINS AL 10 DE JULIOL
Matí-Tarda Mira que són bèsties! Històries d’a-

nimals és una divertida mostra que fa pa-
ral·lelismes entre els comportaments d’alguns
animals i altres propis dels humans. / Biblio-
teca Guinardó - Mercè Rodoreda. 

FINS AL 21 DE JULIOL
Tot el dia Darrers dies per veure la col·lecció Imat-

ges que fan història. Hospital de la Santa Creu
i Sant Pau (1880-1980), una repassada a100
anys d’història. / Sant Pau Recinte Modernista.

DIMECRES 13 DE JULIOL
11:30 Per ajudar a lluitar contra la calor, a la pla-

ça Meguidó s’organitzarà una matinal lúdi-
ca amb festa de l’escuma. L’accés és gratuït.
/ Plaça Meguidó. 

DEL 22 AL 24 DE JULIOL
Tot el dia Entre els dies 22 i 24 d’aquest mes,

la Clota vestirà les seves millors gales per tor-
nar a celebrar una nova edició de la Festa Ma-
jor, que un any més organitzarà l’Associació
de Veïns del barri.

DIUMENGE 10 DE JULIOL
Matí L’Eurofitness Trial 2016 serà un dels plats

forts de la Festa Major del Carmel. Durant tot
el matí s’organitzaran un total de cinc curses
per diferents itineraris.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Una maleta, per petita que sigui, pot
amagar moltes històries. La conta-
contes Adriana Segurado organitzarà
aquesta jornada d’històries a la fres-
ca. / Plaça Bacardí.

‘Una maleta de contes’
a la plaça Bacardí

Dc. 13 de juliol a les 19:00

Posar-se en forma mai no havia estat tan
fàcil. A partir de demà, cada tarda de di-
lluns a divendres, el Centre Cívic Casa Gro-
ga organitzarà sessions de Zumba Fit-
ness. / Centre Cívic Casa Groga.

‘Masterclass’ de Zumba
Fitness a la Casa Groga

Del 5 al 21 de juliol

Una nit ideal per rememorar la in-
fantesa. Projecció de la pel·lícula Mary
Poppins en una sessió especial en la
qual es convida els assistents a cantar
les cançons. / Centre Cívic El Carmel.

Mary Poppins arriba a 
la Festa Major del Carmel

Dj. 7 de juliol a les 22:00

Una jornada imprescindible per als
amants de l’esport rei. En el marc de
la Festa Major del Carmel s’organitzarà
un campionat de futbol. / Camp de fut-
bol Valldaura Sports.

Torna el campionat de futbol
de la Festa Major del Carmel

Dj. 7 de juliol a les 10:00
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